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Parlamentul României 
Senat

INTERPELARE

Adresată: Domnului Victor Vlad Grigorescu
Ministrul Energiei

De către domnul senator: Haralambie Vochițoiu
Circumscripția electorală: nr. 22 Hunedoara
Colegiul electoral: nr.l
Grupul parlamentar: UNPR
Ședința Senatului din data de: 1 februarie 2016

Obiectul interpelării: Reorganizarea Complexului Energetic Hunedoara și asigurarea 
continuării activității miniere în bazinul carbonifer al Văii Jiului.

Domnule Ministru,

Aceasta este a 13-a interpelare pe care o adresez în decursul prezentului mandat de 
senator unui membru al Guvernului României pe tema Complexului Energetic Hunedoara și a 
mineritului din Valea Jiului, iar această cifră indică inclusiv la nivel simbolic faptul s-a 
depășit ceasul al 12-lea în această problemă. La aceste demersuri se adaugă 7 inițiative 
legislative, inclusiv modificarea și completarea Legii nr. 85/2003 - Legea minelor, care 
includea huila între resursele minerale de importanță strategică, cât și 12 întrebări, 9 
declarații politice și zeci de luări de cuvânt în plen. Intre parlamentarii județului Hunedoara 
sunt singurul care a lucrat vreme de 10 ani în subteran, în greu încercata mină Petrila, unde 
săptămâna precedentă a coborât ultima echipă după o activitate de 156 de ani. Cred așadar că 
mi-am câștigat cu prisosință dreptul de a afirma apăsat că soarta minerilor, a energeticienilor 
și a tuturor hunedorenilor care depind într-un fel sau altul de cel mai important agent 
economic al județului nu poate fi primejduită de incompetența, lăcomia și pasivitatea unei 
clici care a dispus cu iresponsabilitate ani la rând, sub forme diverse, de bogăția reprezentată 
de huilă pentru sectorul energetic. Această importanță a huilei pentru mixul energetic național 
în următoarele decenii este confirmată inclusiv de analizele MEIMMMA. Așa cum sunt 
convins că știți, situația se află într-un punct în care nimic mai puțin decât adevărul și maxima 
concentrare a Guvernului, a Ministerului Energiei, a prezentei conduceri a C.E.H., a casei de 
insolvență desemnate de Tribunalul Hunedoara - GMC SPRL Craiova, a sistemului judiciar, a 
D.N.A.-ului și a întregului aparat de stat ablilitat mai pot îndrepta greșelile, fărădelegile și 
ignoranța care ne-au condus în acest punct.

In răspunsul cu nr. 101999/RN din 26.06.2014 primit de la Cabinetul Ministului 
delegat pentru Energie la o interpelare în care urmăream prevenirea stării de insolvență a 
C.E.H., salvarea locurilor de muncă și asigurarea plății furnizorilor, eram atenționat după 
enumerarea unor măsuri de eficientizare care trebuiau să asigure redreasarea Complexului și 
transformarea sa într-o societate competitivă pe piața de energie, că vehicularea nejustificată a 



iminentei stări de insolvență ar fi extrem de nocivă societății prin apariția unor temeri 
nejustificate ale salariaților, înrăutățirea relațiilor cu furnizorii și îndepărtarea potențialilor 
investitori. Astăzi, dosarul în 10 volume al insolvenței C.E.H. nu stă mărturie doar pentru 
faptul că interesul meu era unul perfect legitim și cunoșteam foarte bine situația, ci reliefează 
și faptul că societatea nu a avut nicio strategie în pregătirea insolvenței raportat la intenția de 
reorganizare, după cum reiese și din constatările administratorului judiciar provizoriu.

Este cunoscut faptul că societatea are nevoie de consumabile și alte produse pentru 
continuarea activității, iar la momentul declarării insolvenței nu existau stocuri suficiente 
pentru buna desfășurare a activității. Totodată, această stare face ca aprovizionarea cu unele 
materii prime importante se va face pe viitor la prețuri crescute sau în condiții dezavantajoase 
iar furnizorii, dintre care o bună parte sunt societăți comerciale din zonă, sunt presați să se 
înscrie la masa credală cu sume semnificative până la data de 22 februarie, riscând la rândul 
lor probleme în ceea ce privește plata angajaților sau chiar insolvența și falimentul. În aceste 
condiții, cărbunele exploatat de unitățile miniere din Valea Jiului este insuficient pentru 
asigurarea stocului necesar termocentralelor de la Paroșeni și Mintia, fiind contractat un 
import de cărbune pe fondul răcirii temperaturilor. Sunt convins domnule Ministru că și 
dumneavoastră cunoașteți toate aceste probleme, cât și faptul că tensiunile sociale nu vor 
întârzia să apară în absența unor decizii hotărâte. La sfârșitul săptămânii precedente, la 
Termocentrala Mintia, angajații au declanșat un protest spontan ca reacție la incertitudinea ce 
planează asupra C.E.H. și în anticiparea unor măsuri de austeritate.

Apreciez la rândul meu că situația conducerii deficitare a Complexului, cât și datoriile 
de peste 1.672 de milioane de lei sau modul în care s-a ajuns în această situație nu mai pot fi 
tratate cu altceva decât maximă diligență, iar acest ceas al adevărului poate oferi imboldul 
necesar către reașezarea pe temelii sănătoase a mineritului din Valea Jiului. Considerăm că 
raportul amănunțit asupra cauzelor și împrejurărilor care au dus la apariția stării de insolvență, 
cu menționarea eventualelor indicii sau elemente preliminare privind persoanele cărora le-ar fi 
imputabilă, cât și cu privire la existența premiselor angajării răspunderii acestora, inclusiv 
penală, urmată de elaborarea judicioasă a planului de reorganizare a activității trebuie să 
conducă la un singur rezultat: garantarea continuării activității miniere și energetice în Valea 
Jiului și județul Hunedoara pentru cel puțin o jumătate de secol. Orice altceva ar antrena o 
serie de consecințe economice și sociale grave, cu implicații primejdioase pentru securitatea 
energetică a Statului Român.

Știu domnule Ministru că nu vă este indiferentă soarta zecilor de mii de oameni a căror 
existență este legată de soluționarea favorabilă a problemelor C.E.H. și de aceea unul din 
primele mele acte în calitate de lider al grupului UNPR din Senatul României este să vă solicit 
mobilizarea întregii capacități administrative de care dispuneți ca acționar unic al 
Complexului pentru redresarea și reorganizarea sa, inclusiv prin desemnarea grabnică a 
administratorului special. Vă solicit să ne comunicați politica Ministerului în privință pentru 
perioada următoare, modul în care vor opera ajutoarele de stat pentru restructurare, cât și 
asigurarea că supravegherea activității de conducere a Complexului va fi monitorizată cu toată 
vigilența de structurile abilitate.

Cu deosebită stimă,

Solicit răspuns scris. /

Senate i
Haralamnie 1 chițoiu


